

论著

CX3CR1参与NF- κ B在脊髓水平调控大鼠炎性痛的研究

彭蓓¹, 郭曲练¹, 王萍², 潘韞丹¹, 邹望远¹

1.中南大学湘雅医院麻醉科, 长沙 410008; 2.重庆医科大学附属第一医院麻醉科, 重庆 400016

摘要:

目的: 观察鞘内注射核因子- κ B (nuclear factor- κ B, NF- κ B) 抑制剂吡咯烷二硫氨基甲酸(pyrrolidine dithiocarbamate, PDTC) 对单关节炎 (monoarthritis, MA) 模型大鼠痛阈值和脊髓中CX3C趋化因子受体-1 (CX3C chemokine receptor 1, CX3CR1) 表达的影响。方法: 48只成年雄性Sprague-Dawley大鼠鞘内置管成功后, 随机分为4组, 即sham组 (假手术组)、MA组 (单关节炎组)、PDTC预处理组及PDTC后处理组, 每组大鼠均为12只。鞘内置管5 d后制作MA模型。Sham组: 左侧踝关节腔内注射50 μ L生理盐水, 鞘内注射10 μ L生理盐水; MA组: 左侧踝关节腔内注射50 μ L完全弗氏佐剂 (complete Freund's adjuvant, CFA), 鞘内注射10 μ L生理盐水; PDTC预处理组: 鞘内注射10 μ L PDTC (100 μ mol/L), 30 min后左侧踝关节腔内注射50 μ L CFA; PDTC后处理组: 左侧踝关节腔内注射50 μ L CFA, 30 min后鞘内注射10 μ L PDTC (100 μ mol/L)。于术前及术后不同时间点测定痛阈值, 用免疫组织化学法观察L5脊髓节段小胶质细胞的表达情况, 并在鞘内注射后第1, 3, 5, 7天取L4-L5脊髓膨大节段检测NF- κ B mRNA和CX3CR1 mRNA的表达。结果: 与MA组相比, sham组、PDTC预处理组及PDTC后处理组的大鼠同侧下肢各时间点痛阈值明显升高, 差异有统计学意义($P < 0.05$); 与MA组相比, PDTC预处理组及PDTC后处理组大鼠的L5脊髓节段的小胶质细胞数量明显减少, 脊髓中CX3CR1 mRNA和NF- κ B mRNA的表达均明显减少, 差异均有统计学意义(均 $P < 0.05$)。结论: 鞘内注射NF- κ B抑制剂PDTC可以缓解CFA所致MA模型大鼠的痛觉异常。其机制可能与NF- κ B信号通路通过调节CX3CR1的表达而参与炎性痛的发生、发展有关。

关键词: 单关节模型 吡咯烷二硫氨基甲酸 核因子- κ B CX3C趋化因子受体1

Regulation of inflammatory pain by NF- κ B and CX3CR1 at the spinal cord of rats

PENG Bei¹, GUO Qulian¹, WANG Ping², PAN Yundan¹, ZOU Wangyuan¹

1. Department of Anesthesiology, Xiangya Hospital, Central South University, Changsha 410008;

2. Department of Anesthesiology, First Affiliated Hospital, Chongqing Medical University, Chongqing 400016, China

Abstract:

Objective To observe the effect of intrathecal injection of nuclear factor- κ B (NF- κ B) inhibitor of pyrrolidine dithiocarbamate (PDTC) on pain sensitivity thresholds and the expression of spinal cord CX3C chemokine receptor 1 (CX3CR1) in monoarthritis (MA) model in rats. Methods Forty-eight Sprague-Dawley rats were randomly divided into 4 groups (12 each) after successful intrathecal catheterization: (1) sham operation with physiological saline group (the sham group); (2) MA with normal saline group (the MA group); (3) 10 μ L 100 μ mol/L PDTC before MA (the PDTC pre-treatment group); (4) MA before 10 μ L 100 μ mol/L PDTC (the PDTC post-treatment group). Normal saline or PDTC was injected 5 d after the intrathecal catheterization. Pain sensitivity thresholds were measured in the 4 groups before and after the intrathecal injection at different time points. Rat monoarthritis model was subsequently built by injecting complete Freund's adjuvant (CFA) into the left ankle joint of the rats. On day 3 after the intrathecal injection, expression of microglia in the L5 spinal cord segment was observed by immunohistochemical method, and the lumbar segments L4-L5 of spinal cord were taken to perform RT-PCR to examine the expression of NF- κ B mRNA and CX3CR1 mRNA. Results Compared with the MA group, the pain sensitivity thresholds in the sham group, the PDTC pre-treatment group and the PDTC post-treatment group at each time point after the intrathecal injection increased significantly ($P < 0.05$), while microglia in the L5 spinal cord segment decreased significantly ($P < 0.05$) and expression of CX3CR1 mRNA and NF- κ B mRNA in the lumbar segments L4-L5 of spinal cord decreased significantly ($P < 0.05$). Conclusion The hyperalgesic effect of the CFA-induced model of monoarthritis can be relieved by intrathecal injection of NF- κ B inhibitor PDTC. Its mechanism is possibly related to NF- κ B signal pathway which is involved in the formation of inflammatory pain through regulating CX3CR1 expression.

Keywords: monoarthritis model; pyrrolidine dithiocarbamate; nuclear factor- κ B; CX3C chemokine receptor 1

收稿日期 2010-04-21 修回日期 网络版发布日期

DOI: 10.3969/j.issn.1672-7347.2010.

基金项目:

通讯作者: 郭曲练

作者简介:

作者Email: qulianguo@hotmail.com

参考文献:

- [1] Clark A K, Yip P K, Grist J, et al. Inhibition of spinal microglial cathepsin S for the reversal of neuropathic pain [J]. Proc Natl Acad Sci U S A, 2007, 104(25): 10655-10660.
- [2] Zujovic V, Taupin V. Use of cocultured cell systems to elucidate chemokine-dependent neuronal/microglial interactions: control of microglial activation [J]. Methods, 2003, 29(4): 345-350.

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF(1283KB)
- [HTML全文]
- 参考文献[PDF]
- 参考文献

服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- 引用本文
- Email Alert
- 文章反馈
- 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- 单关节模型
- 吡咯烷二硫氨基甲酸
- 核因子- κ B
- B
- CX3C趋化因子受体1

本文作者相关文章

PubMed

- [3] Nishiyori A, minami M, Ohtani Y, et al. Localization of fractalkine and CX3CR1 mRNAs in rat brain: does fractalkine play a role in signaling from neuron to microglia? [J] . FEBS Lett, 1998, 429(2): 167-172.
- [4] Chandrasekar B, MummLidi S, Perla R P, et al. Fractalkine (CX3CL1) stimulated by nuclear factor kappaB (NF-kappaB)-dependent inflammatory signals induces aortic smooth muscle cell proliferation through an autocrine pathway [J] . Biochem J, 2003, 373(Pt 2): 547-558.
- [5] Yaksh T L, Rudy T A. Analgesia mediated by a direct spinal action of narcotics [J] . Science, 1976, 192(4246): 1357-1358.
- [6] 马东来, 李俊. 大鼠佐剂性关节炎的诱导及其免疫异常研究 [J] . 中国实验临床免疫学杂志, 1995, 7(3):13.
- MA Donglai, LI Jun. Induction of the adjuvant arthritis in rats and research on abnormality of its immunity [J] . Chinese Journal of Clinical and Experimental Immunology, 1995, 7(3):13.
- [7] 邹望远, 郭曲练, 蔡进, 等. 鞘内泵入曲马多对甲醛炎性疼痛大鼠免疫功能的影响 [J] . 中南大学学报: 医学版, 2008, 33(5):404-409.
- ZOU Wangyuan, GUO Qulian, CAI Jin, et al. Effect of intrathecal pumping tramadol on the immune function in rats with formalin pain [J] . Journal of Central South University. Medical Science, 2008, 33(5):404-409.
- [8] 万丽, 黄焕森, 高崇荣, 等. 脊髓背角核因子κB表达与佐剂关节炎大鼠的痛觉过敏 [J] . 中国组织工程研究与临床康复, 2010, 14(7):1200-1203.
- WAN Li, HUANG Huansen, GAO Chongrong, et al. Correlation between hyperalgesia and nuclear factor-kappa B expression in spinal dorsal cord of rats with complete Freund' s adjuvant arthritis [J] . Journal of Clinical Rehabilitative Tissue Engineering Research, 2010, 14(7):1200-1203.
- [9] Li W M, Cui K M, Li N, et al. Analgesic effect of elect roacupuncture on complete Freund' s adjuvant induced inflammatory pain in mice: a model of anti-pain treatment by acupuncture in mice [J] . Jpn J Physiol, 2005, 55(6):339-344.
- [10] Milligan E D, Twining C, Chacur M, et al. Spinal glia and proinflammatory cytokines mediate mirror-image neuropathic pain in rats [J] . J Neurosci, 2003, 23(3): 1026-1040.
- [11] Watkins L R, Maier S F. Glia: a novel drug discovery target for clinical pain [J] . Nat Rev Drug Discov, 2003, 2(12): 973-985.
- [12] Ledeboer A, Sloane E M, Milligan E D, et al. minocycline attenuates mechanical allodynia and proinflammatory cytokine expression in rat models of pain facilitation [J] . Pain, 2005, 115(1-2): 71-83.
- [13] Zelenka M, Schafers M, Sommer C. Intraneural injection of interleukin-1 beta and tumor necrosis factor-alpha into rat sciatic nerve at physiological doses induces signs of neuropathic pain [J] . Pain, 2005, 116(3): 257-263.
- [14] Verge G M, Milligan E D, Maier S F, et al. Fractalkine (CX3CL1) and fractalkine receptor (CX3CR1) distribution in spinal cord and dorsal root ganglia under basal and neuropathic pain conditions [J] . Eur J Neuro Sci, 2004, 20(5): 1150-1160.
- [15] 潘焜丹, 郭曲练, 王锴, 等. NF-κB上调神经病理性疼痛大鼠脊髓CX3CR1表达 [J] . 第四军医大学学报, 2009, 30(7):595-598.
- PAN Yundan, GUO Qulian, WANG E, et al. NF-κB up-regulates spinal CX3CR1 expression in neuropathic pain rats [J] . Journal of the Fourth Military Medical University, 2009, 30(7):595-598.
- [16] Ke J, Long X, Liu Y, et al. Role of NF-kappaB in TNF-alpha-induced COX-2 expression in synovial fibroblasts from human TMJ [J] . J Dent Res, 2007, 86(4): 363-367.
- [17] Barlic J, Zhang Y, Murphy P M. Atherogenic lipids induce adhesion of human coronary artery smooth muscle cells to macrophages by up-regulating chemokine CX3CL1 on smooth muscle cells in a TNF alpha-NF kappaB-dependent manner [J] . J Biol Chem, 2007, 282(26): 19167-19176.

本刊中的类似文章